



# ကညီဂွံဝီခွဲးယံကရူ

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွံဝီခွဲးယံလၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝီပှၤ

## တၢ်ပၢ်ဖျါအဖုၣ်

လၢဖျါတြူၤအါရံၤ ၂၆ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြူၤနီၣ်ဂံၢ်- 23-339-D1

## ဒုပျံၣ်ယံကီၢ်ရူၣ် တၢ်ပၢ်ဖျါအဖုၣ်- SAC ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်လၢသဝီတဖၣ်အပူၤအယံ တၢ်ဃုာ်မံၤဖျါကဲထီၣ်သးဖဲ ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်, လၢနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂၀၂၃ နံၣ်

တၢ်ပၢ်ဖျါအဖုၣ်တဘျီအံၤ ပၢ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်အသးလၢ ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဒုပျံၣ်ယံကီၢ်ရူၣ် ဖဲလၢနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ် လီၤ. ဖဲလၢနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ် ကညီဒီကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖျါဒုးမုၢ်ဒိၣ် (KNLA) သုးပၢ်ဖျါတဖၣ်ဒီး ကီၢ်သူလုၤသုးမုၢ် ဒိၣ် (KTLA) လဲၤထီၣ်ခး ထံကီၢ်တၢ်ပၢ်ဖျါကဲထီၣ်ကးကရၢ (SAC) ဒိၣ်သုးရူၣ် (IB) နီၣ်ဂံၢ် (၃၂) သုးကလၢလၢ အအိၣ်ဘူးဒီး က--- သဝီ, မိခံကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်ဒီး ဒြဲဒီး တၢ်ခးလီၤသးကဲထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ခးလီၤသးကဲထီၣ်ဝဲ SAC သုးတဖၣ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ချံအါဂီၢ်ဂီၢ်လၢ က--- သဝီဒီး သဝီဖဲတဖၣ်အတၢ်သ့ၣ်တၢ်ဖျါလီၤဒိတနံၤကျါန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယံသဝီဖဲအိၣ်ဖဲ က--- သဝီတဖၣ် ပျံၣ်တၢ်ဒီး လဲၤဃုာ်လၢ ခ--- ဟီၣ်ကဝီၤလၢ အမ့ၢ် ထံလီၤကီၢ်ပှၤဃုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်(IDP)အိၣ်တၢ်လီၤန့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲာ်ညါ SAC ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ချံလၢ က--- သဝီပှၤ အယံ သဝီအိၣ်အယၤ သဝီဖဲတဖၣ် ပျံၣ်တၢ်လၢကအိၣ်က ဆိးဒီး မၤတၢ်လၢသဝီပှၤန့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup>

### တၢ်ခးလီၤသးကဲထီၣ်ဖဲ ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်ဝဲအလီၢ်ခံ SAC ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်

ဖဲလၢနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ် ဂီၤခီ (၇း၂၀) အဆၢကတီၢ် ကညီဒီကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖျါဒုးမုၢ်ဒိၣ် (KNLA) သုးရူၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၂၀၁) ပၢ်ဖျါလီၤသးဒီး ကီၢ်သူလုၤသုးမုၢ်ဒိၣ် (KTLA) ဝဲ လဲၤတၢ်လီၤ ကျိဖးဒိၣ်ချံသၢဖျါဒီးဒြဲဖဲ ထံကီၢ်တၢ်ပၢ်ဖျါကဲထီၣ်ကး ကရၢ (SAC) ဒိၣ်သုးရူၣ် (IB) နီၣ်ဂံၢ် (၃၂) သုးကလၢလၢ အအိၣ်ဘူးဒီး က--- သဝီ, မိခံကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဒုပျံၣ်ယံ ကီၢ်ရူၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒိၣ်သုးရူၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၃၂) သုးရူၣ်ခိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ ကွီၤစ့ၤအူန့ၣ်လီၤ. ဝဲအလီၢ်ခံ တၢ်ခးလီၤသးကဲထီၣ်ဝဲဒီး ပတုာ် ကွံာ်သးဖဲ ဂီၤခီ (၁၀း၄၀) အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ခးလီၤသး ပတုာ်လံသန့ကွ SAC သုးဖဲတဖၣ် ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ချံလၢ အမ့ၢ် (၁၂၀) မမ, (၆၀) မမ ဒီး RPG7 တဖၣ်လၢ က--- သဝီဒီး တၢ်သ့ၣ်တၢ်ဖျါလီၤလၢ အအိၣ်တၢ်ခိၣ်တၢ်ဃၢၤတဖၣ် ဒိတနံၤ ကျါန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယံ မ့ၢ်အကတီၢ်ဘၣ်လၢ ကကူးတၢ်ထုၣ်တၢ်ဘိအဆၢကတီၢ်ဘၣ်ဆၣ် ကျိဖးဒိၣ်ချံတဖၣ်လီၤတဲာ်

<sup>1</sup> တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢ လံာ်ပၢ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လၢနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂၀၂၃ နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၤကဝီၤပှၤမၤ သကီးတၢ်တဂၤ ဖဲ ကီးတရံးကီၢ်ရူၣ် အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝီခွဲးယံကရူ KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤ ဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ ခွဲးယံအတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၤကဝီၤပှၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၤကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢ အဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢ တၢ်ကွဲးရဲပှၤအီၤထီၣ်အီၤ ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိ န့ၣ်လီၤ.

လၢ စံာ်ပျီုပူၤဒီးပဲလါကျိးပူၤတဖၣ်ဒီး သဝီဖိတဖၣ်ပျံၤတၢ်လၢ ကလဲၤဘိးဘုခွဲးဒီးကူးပဲလါ လၢကျိးပူၤန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ခးလီၤကျိးဖး ဒိၣ်ချံအဃိ သဝီဖိတဘၣ်ဒိနီတဂၤဘၣ်သနၢ်က့ တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တနီၤလၢ အမ့ၢ် တၢ်ဘၣ်ယွၤသရိၣ်တဖျါ, ကိတဖျါဒီး ဟံၣ်တဖျါဟးဂီၤဝဲန့ၣ်လီၤ.)

လီၤကဝီၤသဝီဖိတဂၤဟံးဖျါထီၣ် **ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG)** လၢ က--- သဝီဖိတဖၣ်အိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်သဝီပူၤတဘျီုလၢ ဘၣ်အဃိ လဲၤဃုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်လၢ ခ--- ဟီၣ်ကဝီၤ (IDP အိၣ်တၢ်လီၤလၢ ယၢ်ကီၢ်-ကီၢ်ပယီၤ ကီၢ်ဆၢန့ၣ်လီၤ.) သဝီဖိတဖၣ်လၢ အအိၣ် (သဝီအိၣ်အဃၢၤ) ဒ်အမ့ၢ် ဂ--- သဝီ, ဃ--- သဝီ, မိခံကရူၢ်စ့ၢ်ကီး အိၣ်လၢတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ခးလီၤ ကျိးဒိၣ်ချံကဲထီၣ်သးဒ်အံၤအဃိ သဝီဖိတဖၣ်တူၢ်ဘၣ်ဝဲလၢ ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဟးထီၣ်က့ၤလီၤလၢသဝီပူၤအဆၢကတီၢ်, မၤတၢ်လၢ တၢ်သ့ၣ်တၢ်ဖျါလီၤအဆၢကတီၢ်, မ့တမ့ၢ် လဲၤထီၣ်ကိတဂၤတီၢ် ကဘၣ်ပလီၤသးထီၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တူၢ်ဘၣ်စ့ၢ်ကီးလၢ အအိၣ်ကတၢ်သးလၢသဝီပူၤ ဒိဖျါအအိၣ်ဒီးတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးလၢ ကဟးထီၣ်က့ၤလီၤအဃိန့ၣ်လီၤ.

**ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၣ်**  
ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၤကဝီၤကရၢသဘျီုတဖုၣ်လၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပျံၤဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၤကဝီၤဒုသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃၢၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိပျံၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိးန့ၣ် လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟံးဖျါထီၣ်လီၤကဝီၤပူၤ ကမ့ၢ်တဖၣ်အကလုၢ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီု ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံးသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နဃုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ [www.khrg.org](http://www.khrg.org) အပူၤသ့ၣ်ဒိၣ်န့ၣ်လီၤ.